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»فرهیختگان«ازسرنوشتدانشجویان،۶سالپسازشروعماجرایبورسیههاگزارشمیدهد

تدلیسسیستماتیکدراجرایاحکامبورسیهها

دو هـزار و 190 روز پیـش بـود کـه صحبت های مجتبی صدیقی، 

معاون وزیر علوم مسـیر زندگی دانشـجویان بورسـیه را تغییر داد 

و ایـن دانشـجویان را وارد جـاده پرپیچ وخمـی کـرد کـه هنـوز هـم 

برخی از آنها را به مقصد نهایی شـان نرسـانده اسـت. دانشجویان 

بورسـیه کـه از 6 سـال پیـش بـا غیرقانونـی خوانـده شـدن مسـیر 

بورسیه شـان بـا چالش هـای زیـادی بـرای جایابـی و جـذب در 

دانشـگاه های داخـل کشـور روبـه رو شـدند، به رغـم وعده هـای 

مسئولان شورای عالی انقلاب فرهنگی و وزارت علوم و حتی ورود 

دیـوان عدالـت اداری بعـد از بالاگرفتـن دعـوا میـان دانشـجویان 

و مسـئولان مختلـف، هنـوز بـا مشـکلات موجـود دسـت وپنجه 

نـرم می کننـد و مشـخص نیسـت بالاخـره موضـوع بورسـیه های 

جنجالـی در کشـور چـه زمانی به ایسـتگاه پایانی خواهد رسـید. 

حاشـیه های ایجادشـده برای بیش از سـه هزار و 700 دانشجوی 

بورسـیه در برهه ای به حدی رسـید که نهایتا مقام معظم رهبری 

در تیرماه 94 ورود مستقیمی به این مساله داشتند و در دیدارشان 

بـا اسـاتید دانشـگاه های کشـور در این بـاره عنـوان کردند: »یکی 

از غلط تریـن کارهایـی کـه در ایـن یکـی دو سـال اخیـر انجـام 

شـد، مسـاله  بورسـیه ها بـود. اگـر ایـن حـرف راسـت هم بـود -که 

البتـه بعـد تحقیـق کردنـد، معلـوم شـد بـه آن شـکل، راسـت هم 

نیسـت؛ آن طـوری کـه روزنامه هـا بـا آن بـازی کردنـد هم نبـود؛ به 

مـا گزارش هـای دقیـق و براسـاس بررسـی ها دادنـد- راهـش ایـن 

نبـود کـه مـا مسـاله را روزنامـه ای کنیـم. یـک تعـدادی برخـلاف 

قانـون، امتیـازی به دسـت آوردنـد؛ خیلی خـب، راه قانونـی وجود 

دارد: لغـو کننـد آن امتیـاز را؛ سـروصدا نـدارد. جنجـال درسـت 

کردن، حاشـیه درسـت کردن اسـت و این سـم برای محیط علمی 

اسـت کـه بایـد بـا آرامـش کار خـودش را دنبـال کنـد. ایـن سـم را 

متاسفانه افرادی براساس همان پایه های بینش فکری مبتنی بر 

سیاسـی کاری و سیاسـت بازی به کام دانشـگاه کشـور ریختند«؛ 

بعد از این صحبت ها امیدها در دل دانشجویان برای به سرانجام 

رسـیدن وضعیت شـان زنـده شـد، امـا درمقابـل گویـا مسـئولان 

مربوطـه در آموزش عالـی کشـور چنـدان تمایلـی بـه تمـام شـدن 

جنجال هـا نداشـتند؛ تاجایی کـه رهبـری دوسـال بعـد و این بـار 

در دیـدار بـا مسـئولان دسـتگاه قضایـی کشـور از طولانی شـدن 

وضعیـت رسـیدگی به دانشـجویان بورسـیه گلایه کـرده و گفتند: 

»در موضـوع بورسـیه ها، موضـوع به درسـتی پیگیـری نشـد و آن 

کاری کـه بایـد انجـام می شـد محقـق نشـد.« از آن سـال تاکنون 

همچنـان پرونـده برخـی از ایـن دانشـجویان در راهروهای دیوان 

عدالـت اداری به سـر می بـرد.

 98؛ سالی پراتفاق برای دانشجویان بورسیه

بـا این حـال می تـوان ادعـا کـرد کـه از سـال گذشـته تاکنـون 

اقدامات مسـئولان برای تعیین تکلیف پرونده بورسـیه ها شـتاب 

قابل توجهـی گرفتـه اسـت؛ تاجایی کـه شـاید سـال 98 را بتـوان 

یکی از مهم ترین و سرنوشت سـازترین سـال ها برای دانشـجویان 

بورسیه و البته روسای دانشگاه های کشور قلمداد کرد. به عبارت 

دیگـر، سـال گذشـته بـود کـه حکـم جایابـی بـرای تعـداد نسـبتا 

کثیـری از دانشـجویان بورسـیه صـادر شـد و حتـی قـرار به جذب 

بخشـی از دانشـجویان بورسـیه توسط دانشـگاه آزاد اسلامی نیز 

شـد. از طـرف دیگـر به دلیـل مقاومـت تعـدادی از دانشـگاه های 

دولتی درقبال پذیرش دانشـجویان بورسـیه، حتی حکم انفصال 

از خدمت آنها نیز صادر شـد؛ حکمی که البته هیچ گاه به مرحله 

اجرا گذاشـته نشـد و به نظر می رسید احکام بیشتر جنبه تبلیغی 

داشـته اند تـا عملیاتی.

در ایـن میـان شـاید ورود شـورای عالی انقـلاب فرهنگـی به بحث 

بورسـیه ها و صحبت هـای محمدعلـی کی نـژاد، رئیـس هیـات 

جـذب ایـن شـورا را می تـوان از مهم تریـن وعده های مطرح شـده 

توسـط مسـئولان برای حل مشـکل بورسـیه ها دانسـت؛ ورودی 

کـه باعـث شـده بـود ایـن شـورا در 6 مـاه دوم سـال گذشـته 

تقریبـا به صـورت ماهانـه تصمیماتـی را دربـاره بورسـیه ها بگیرد، 

به طوری کـه بـه گفتـه کی نـژاد در آبـان 98 مقـرر شـده بـود تمـام 

بورسـیه ها تا بهمن ماه 98 در دانشـگاه ها جذب و جایابی  شـوند؛ 

صحبتـی کـه البتـه هیچ گاه رنگ واقعیت به خـود نگرفت و بعد از 

گذشـت پنج مـاه همچنـان برخـی پرونده هـا منتظر صـدور حکم 

توسـط قضات دیوان عدالت اداری هسـتند تا آرزوی دانشجویان 

بورسـیه بـرای رسـیدن بـه نقطـه مدنظرشـان بـا گذشـت هـر روز 

طولانی تر شـود. از طرف دیگر محکوم شـدن محمود صادقی به 

50 میلیـون ریـال جزای نقدی برای اظهارنظر درخصوص پرونده 

بورسـیه ها و شـکایت دانشـجویان بورسـیه از او را می توان ازجمله 

اتفاقات جنجالی رخ داده در این حوزه دانسـت که در دومین ماه 

از سـال جاری 99 بـرای نماینـده سـابق مجلـس رخ داده اسـت.

 رسیدگی به 21 پرونده نهایی بورسیه

شاید وقتی دیگر 

اردیبهشـت امسـال از نیمـه گذشـته بود که غلامرضـا مولابیگی، 

معاون قضایی، نظارت و بازرسی دیوان عدالت اداری در گفت وگو 

بـا یکـی از رسـانه ها از تعییـن تکلیـف تمام پرونده های بورسـیه تا 

کمتـر از یکـی دو مـاه آینـده در دیـوان عدالـت اداری خبـر داده و 

گفتـه بـود: »تعـداد کل پرونده هایی که با موضوع بورسـیه، حکم 

ورود بـه شـعب دیـوان عدالت اداری را گرفتند، حـدود 72 پرونده 

بـود کـه درحـال حاضـر، 51 فقـره از ایـن پرونده هـا کامـلا اجـرا و 

مختومه با اجرای حکم شـده اسـت.« همین اظهارنظر حکایت از 

عـدم تعییـن تکلیـف 21 پرونـده دیگر داشـت. به گفتـه این مقام 

مسـئول از این تعداد، درخواسـت اعمال ماده 110 برای 9 فقره 

از پرونده ها صادر شـده و 12 پرونده دیگر نیز در شـعبه 6 اجرای 

حکـم، درحـال پیگیـری هسـتند. هرچند به گفتـه مولابیگی این 

پرونده هـا نیـز در آینـده نزدیـک تعییـن تکلیـف می شـوند، امـا 

باتوجـه بـه گذشـت 6 سـال از پرونـده بورسـیه ها، به نظـر نمـی 

رسـد تـا دو مـاه آینـده این پرونـده به معنای واقعی مختومه شـود.

یکـی از نـکات قابل توجـه در صحبت های مولابیگی، اشـاره او به 

عدم اجرای حکم انفصال از خدمت برای روسـای دانشـگاه های 

تهـران، کاشـان و تربیت مـدرس و یکـی از پژوهشـکده های وزارت 

علـوم اسـت، چراکـه بـه گفتـه او به جـز دانشـگاه تهـران کـه برای 

اجـرای حکـم، تقاضـای اسـتمهال کـرده بـود و هنـوز از مهلـت 

درخواست شـده، زمـان باقـی مانـده، حکـم انفصـال بـرای دیگـر 

روسـا اصلا به قطعیت انفصال نرسـید؛ دلیلش هم آن اسـت که 

این افراد به جذب دانشـجویان بورسـیه اقدام کردند و عملا حکم 

انفصال و اسـتنکاف برای آنها منتفی شـده اسـت. در اصل درباره 

اجرا یا منتفی شدن حکم انفصال دانشگاه تهران نیز باید منتظر 

مانـد و دیـد بعـد از پایـان اسـتمهال چه اتفاقـی رخ خواهد داد.

 احکام انفصال از خدمت برخی روسای دانشگاه ها 

هیچ گاه اجرایی نشد 

در کنار همه اظهارنظرها و اتفاقات رخ داده و در دست اقدام، اما 

دانشـجویان بورسـیه از تداوم مشکلات شـان صحبت می کنند. 

یکـی از ایـن دانشـجویان کـه بـا حکـم دیـوان عدالـت اداری در 

یکـی از دانشـگاه های کشـور جـذب شـده اسـت، در گفت وگـو با 

»فرهیختگان« با تاکید بر اینکه متاسفانه هنوز اتفاق ویژه ای برای 

حل مشـکلات دانشـجویان بورسـیه نیفتاده اسـت، گفت: »بهتر 

اسـت بگوییـم علی رغـم اینکه سال هاسـت شـورای عالی انقلاب 

فرهنگـی و وزارت علـوم وعـده رفـع مشـکلات ایـن دانشـجویان را 

می دهند، اما در عمل تغییری رخ نداده و دانشـجویان همچنان 

بـا مشـکلات قبلـی سـروکار دارنـد. هرچند پیشـتر بحـث جایابی 

دانشـجویان در مراکز دانشـگاه آزاد اسـلامی هم مطرح شـده بود 

تـا شـاید از ایـن طریـق بتوان بخشـی از مشـکلات را برطـرف کرد، 

امـا ایـن مهـم همچنـان بـه نتیجه نرسـیده اسـت.« او بـه موضوع 

انفصـال از خدمـت روسـای دانشـگاه ها اشـاره و تصریـح کـرد: 

»بحـث انفصـال نیز مربوط به احکام قضایی دیوان عدالت اداری 

اسـت که عملا اتفاقی نیفتاده و درباره دانشـگاه تهران همچنان 

وضعیـت نامشـخص اسـت. نبایـد فرامـوش کنیـم کـه ایـن مهـم 

جدا از بحث جایابی دانشـجویان اسـت، چراکه جایابی فرآیندی 

اسـت کـه طـی آن وزارت علـوم دانشـجوی بورسـیه را در یکـی از 

دانشـگاه ها جایابی می کند که متاسـفانه در این مهم مشـکلات 

زیادی وجود داشـته و دارد که هنوز حل نشـده، اما بحث انفصال 

مربـوط بـه احـکام قضایـی دیـوان اسـت که عمـلا اتفاقـی را برای 

دانشـجویان رقم نزده اسـت. البته احکام صادر شده برای روسای 

دانشـگاه ها بـدوی اسـت نـه قطعـی و قطعا تـا اجـرای آن نیازمند 

زمـان اسـت، ولـی چـون برخـی روسـا بعـد از انتشـار ایـن احـکام 

اقدام به جذب دانشـجویان بورسـیه کردند، عملا این حکم برای 

آنها لغو شـده اسـت.«

 

 دیوان عدالت اداری در حمایت 

از دانشجویان بورسیه تغییر رویکرد داده است

این دانشجوی بورسیه عنوان کرد: »مشکل اینجاست که وزارت 

علـوم دربـاره جایابـی دانشـجویان بورسـیه تنهـا بـه دانشـگاه ها 

توصیه می کند که می توانند مثلا فلان دانشـجو را جذب کند و 

همین مساله بهانه ای شده که دانشگاه ها از پذیرش آنها سرباز 

بزننـد، در حالـی کـه قطعـا بایـد بعـد از جایابی نسـبت به جذب 

دانشـجو اقدام شـود و اصلا نیازی به طرح شـکایت نباشـد. « 

بـه  بورسـیه ها  پرونـده  کـردن  تبدیـل  اینکـه  بیـان  بـا  او 

سیاسـی بازی توسـط مسـئولان باعـث شـده از همـان ابتـدا 

تاکنون مشـکلات زیادی برای دانشـجویان ایجاد شـود، ادامه 

داد: »متاسفانه علی رغم اینکه دیوان عدالت اداری در ابتدای 

ورودش به مسـاله بورسـیه ها، اقداماتی را در راسـتای حمایت 

از دانشـجویان انجـام داد کـه ازجملـه آن می تـوان بـه صـدور 

احـکام انفصـال از خدمـت برخـی روسـای دانشـگاه ها اشـاره 

کـرد، امـا دیـوان اخیـرا تغییـر رویکـرد داده اسـت و عمـلا در 

صـدور احـکام بـه حمایـت از دانشـگاه ها می پـردازد. در اصـل 

ایـن اقـدام را می تـوان کمـی سیاسـی بـازی برخـی مسـئولان 

ازجملـه محمدرضـا رضوان طلب که رئیـس مرکز جذب اعضای 

هیات علمـی وزارت علـوم اسـت، دانسـت کـه به طـور مرتـب بـه 

ایـن دیـوان رفت وآمـد دارد و در اصـل به نوعـی فشـار بـه دیوان 

عدالـت در ایـن زمینـه زیـاد شـده اسـت.« 

ایـن دانشـجوی بورسـیه در توضیـح بیشـتر ایـن مسـاله گفـت: 

»یکـی از قضـات دیـوان درحـال صـدور احکامـی اسـت کـه 

عمـلا خـلاف مشـی اولیـه دیـوان دربـاره بورسیه هاسـت و یکـی 

از توجیهـات آن داشـتن حکـم بـورس خـارج از کشـور بـرای 

دانشـجویان اسـت، درحالـی کـه دیـوان اصلا نباید بـه جزئیات 

ورود کنـد. طبیعتـا حکـم بـورس مسـاله حقوقـی اسـت و نبایـد 

فرامـوش کنیـم کـه دیـوان عدالـت اداری بایـد صرفـا به داشـتن 

حکم بورس و تعهد محضری توسـط دانشـجویان توجه داشـته 

باشـد و قطعـا تمـام دانشـجویان نیز این مـدارک را دارند، چراکه 

اگـر دیـوان عدالـت اداری بخواهـد درگیـر نیت خوانـی و چرایی 

داشـتن حکـم بـورس خـارج یـا داخل دانشـجویان شـود، حتما 

مشـکلات بیشـتری بـرای دانشـجویان ایجـاد خواهـد شـد. از 

طـرف دیگـر چرایـی حکم صـدور بورس داخل یا خـارج ارتباطی 

بـه دانشـجویان نـدارد و آنهـا مـدارک قانونـی را کـه همـان حکم 

بـورس و تعهـد محضـری اسـت، در اختیـار دارنـد.«

 

 دیـوان عدالـت اداری اخیـرا در صـدور احـکام 

بـدوی پشـت دانشـجویان را خالـی کـرده اسـت

بـه گفتـه او از آنجـا کـه دیـوان در مرحلـه صـدور احـکام بـدوی 

پشـت دانشـجویان بورسـیه را خالـی کـرده اسـت، امیدواریم در 

مرحلـه صـدور احـکام قطعـی تغییـر رویـه دهد تا بتوانیم شـاهد 

اتفاقـات خوبـی باشـیم؛ البته دانشـجویان جوابیه هایـی را برای 

رفـع اسـتدلال دیـوان عدالـت نوشـته اند تـا بتواننـد در مرحلـه 

تجدیدنظـر رای دیـوان را برگردانندکـه در غیـر این صـورت قطعا 

مشـکلات برخی دانشـجویان بیشـتر از گذشـته خواهد شـد. 

ایـن دانشـجو گفـت: »از سـه هزار و 700 دانشـجوی بورسـیه، 

700 دانشـجو بورسـیه خارج و سـه هزار بورسـیه داخل بوده اند 

کـه متاسـفانه همچنـان تعـدادی از ایـن دانشـجویان به دلیـل 

مشـخص نشدن وضعیت شـان و همچنین مقاومت دانشگاه ها 

در جـذب آنهـا، درحـال طرح شـکایت بـه دیوان عدالـت اداری 

هسـتند. همچنیـن احـکام تعـدادی دیگـر از دانشـجویان در 

مرحله بدوی قرار دارند و از آنجا که فرآیند دیوان عدالت اداری 

از طـرح شـکایت تـا اجـرای حکـم نزدیـک یک سـال و نیم زمان 

می برد، حتی طرح شکایت نیز باعث شده دانشجویان بخشی 

از زمـان خـود را از دسـت بدهنـد. بـا این حال بایـد بگویم برخی 

احـکام نیـز در مرحلـه اجـرای حکم قـرار دارند.« 

او عنـوان کـرد: »بحث بورسـیه ها مربوط به دانشـجویانی اسـت 

که از سـال 84 تا 92 بورسـیه گرفتند و از آنجا که دانشـجویانی 

که بورسیه شـان مربوط به دوسـال پایانی می شـد، عملا فرصت 

جایابـی نداشـتند و بعـد از آن نیـز شـاهد تغییـر رویکـرد دولـت 

نسـبت بـه موضـوع بورسـیه ها بودیـم، عملا آنهـا در بلاتکلیفی 

قـرار گرفته انـد کـه متاسـفانه ایـن مهـم همچنـان بـرای برخـی 

دانشـجویان وجـود دارد، چراکـه مشـکل دقیقا از جایی شـروع 

شـد کـه دولـت یازدهـم و دوازدهـم بـه تعهـدات دولـت قبلـی 

درقبـال دانشـجویان بورسـیه پایبنـد نبود و عملا دانشـجویانی 

کـه چـه در داخـل و چـه در خـارج با هزینه دولت بورسـیه شـده 

بودند، امکان خدمت در دانشـگاه های کشـور را پیدا نکردند.« 

این دانشـجو گفت: »براسـاس آیین نامه، دانشـجویان بورسـیه 

بایـد دوبرابـر مـدت تحصیل شـان را در دانشـگاه های کشـور 

خدمـت کننـد، امـا عمـلا بعـد از غیرقانونـی خوانـدن بورسـیه 

توسـط دولـت یازدهـم، دانشـگاه ها از پذیرش این دانشـجویان 

سـرباز زدنـد و تـا امـروز نیـز اقدامـات صـورت گرفتـه نتوانسـت 

آن طـور کـه بایـد مشـکل ایـن دانشـجویان را حـل کنـد. البتـه 

در همـان زمـان برخـی دانشـجویان بـا مشـکلات تحصیلـی نیز 

روبـه رو شـدند و دولـت اعـلام کـرد دیگـر هزینـه تحصیـل آنها را 

نمی پـردازد کـه این مسـاله بعـد از اولین ورود رهبری به موضوع 

بورسـیه ها در سـال 94 حـل و تحصیـل تمامـی دانشـجویان بـا 

هزینـه دولـت تمـام شـد.« او تصریـح کـرد: »جالـب اینجاسـت 

کـه حتـی در همـان سـال های اول غیرقانونی خواندن بورسـیه 

بعـد از انجـام تحقیقـات مشـخص شـد که هیچ گونه اشـتباهی 

در روند بورسـیه سـه هزار و 700 دانشـجو وجود نداشـته و تمام 

رونـد قانونـی بـوده اسـت، اما به دلیل سیاسـی کاری مسـئولان 

وزارت علـوم در دولـت یازدهـم دیدیـم کـه پرونـده بورسـیه ها به 

کجا رسـیده و الان بعد از گذشـت 6 سـال همچنان مشـکلات 

پابرجاسـت و تنها شـاهد وعده دادن توسط مسئولان هستیم.« 

بـه گفتـه او آمـار دقیقی از اینکه پرونده دانشـجویان بورسـیه در 

کدام مرحله رسـیدگی قرار دارد، در دسـترس نیسـت و با توجه 

بـه اینکـه درطـول این مدت هربار به تعداد دانشـجویان شـاکی 

اضافـه شـده، نمی تـوان به طـور قطعـی در این بـاره اظهارنظـر 

کـرد. از طـرف دیگـر در اجـرای احـکام هـم می بینیـم فاصلـه 

زیـادی طـی می شـود تـا احـکام از مرحلـه شـکایت بـه مرحلـه 

صدور رای و اجرای آن برسـد و همین مسـاله خود باعث ایجاد 

نگرانی هایی برای دانشـجویان شـده است، چراکه برخی از آنها 

بـا محدودیـت سـنی روبـه رو هسـتند و ایـن خود مسـاله مهمی 

اسـت کـه باید بـه آن توجه شـود. 

 یکی از دانشجویان 
بورسیه: تبدیل 

کردن پرونده 

بورسیه ها به سیاسی بازی توسط 

مسئولان باعث شده از همان 

ابتدا تاکنون مشکلات زیادی 

برای دانشجویان ایجاد شود، 

متاسفانه علی رغم اینکه دیوان 

عدالت اداری در ابتدای 

ورودش به مساله بورسیه ها، 

اقداماتی را در راستای حمایت 

از دانشجویان انجام داد که 

ازجمله آن می توان به صدور 

احکام انفصال از خدمت برخی 

روسای دانشگاه ها اشاره کرد، اما 

دیوان اخیرا تغییر رویکرد داده 

است و عملا در صدور احکام به 

حمایت از دانشگاه ها می پردازد

۰۰:۰۰پایانغلطگیری۰۰:۰۰شروعغلطگیری۰۰:۰۰پایانصفحهآرایی۰۰:۰۰شروعصفحهآرایی

سه شنبه ۶ خرداد۱۳۹۹   شماره ۳۰۴۶

جهاددانشگاهینیازصنعتخودروسازیبه»کاتالیست«رارفعمیکند

حمیدرضا طیبی در گفت وگو با مهر درخصوص تولیدات محققان جهاددانشگاهی در زمینه صنعت خودروسازی 

گفت: »محققان جهاددانشگاهی اخیرا در صددند که فناوری های مرتبط با خودروسازی را بومی سازی کنند.« 

رئیس جهاددانشـــگاهی با اشـــاره به توافقاتی که با یک شرکت خودروسازی شده است، گفت: »در این زمینه 

مذاکرات خوبی با یک شرکت خودروسازی منعقد کردیم؛ در حال حاضر پروژه هایی توسط محققان جهاد برای 

خودروسازی باجدیت شروع شده است که درنهایت در برخی زمینه ها به تولید داخل برسیم.« وی با بیان اینکه 

با بودجه هایی که از سوی صندوق توسعه و بیت رهبری به جهاددانشگاهی اختصاص یافته، اقدامات خود را 

آغاز می کنیم، ادامه داد: »تولید »آی سیو« و »کاتالیست« در دستورکار است که نیاز این خودرو سازی را مرتفع 

کنیم.« طیبی با تاکید براینکه ما قرارداد را با یک خودروســـازی منعقد کرده ایم، اما شـــرکت های خودروسازی 

دیگر نیز از این اقدام اســـتقبال کرده اند، خاطرنشان کرد: »درصددیم  دانش فنی این دو محصول را به دست 

آوریم؛ البته در کنار اینها، درحال دســـتیابی به دانش فنی »مونولیســـت« ها و... هســـتیم.« به گفته رئیس 

جهاددانشـــگاهی، این پروژه تحقیقاتی است که تا پایان سال به نتیجه می رسد تا در ساخت خودرو در کشور 

مورد استفاده قرار گیرد. 

حمایتاز۱۰شرکتتولیدکنندهواکسنبرایساختواکسنکرونا

حسین وطن پور، رئیس دفتر توسعه فناوری سلامت وزارت بهداشت در گفت وگو با مهر گفت: »10 گروه بخش خصوصی 

در حوزه تولید واکسن فعال هستند و به نوعی به دانش تولید واکسن دسترسی دارند. اکنون یکی از شرکت های مستقر 

در پارک فناوری پردیس درحال فعالیت در حوزه تولید واکسن آنفلوآنزای فصلی است و امیدواریم به زودی به مرحله 

تولید برسد تا در کشور حداقل در تولید واکسن آنفلوآنزای فصلی مشکلی نداشته باشیم. درباره واکسن کروناویروس 

هم صحبت های متعددی می شود، برخی معتقدند اصل واکسیناسیون مقاومت ایجاد می کند، حتی واکسن ب ث ژ، 

آنفلوآنزا و واکسن هایی که سیستم های ایمنی را تحریک می کند همه می توانند در برابر کروناویروس نوعی مقاومت و 

ایمنی ایجاد کنند.« رئیس دفتر توسعه فناوری سلامت وزارت بهداشت تاکید کرد: »درحال حاضر 10 شرکت تولیدکننده 

داخلی واکسن، بدون احتساب موسسات پاستور و رازی درحال تولید واکسن هستند. یکی دیگر از آنها درحال کار روی 

واکسن HPV است و یکی دیگر هم درحال کار روی هپاتیت است. وزارت بهداشت هم در حمایت از این شرکت های 

دانش بنیان فعال است. نکته مهم درمورد کروناویروس این است که رفتارش در مقابل واکسن مشکوک است. هنوز 

هیچ کشوری نتوانسته به طور قطع به موضوع واکسن ورود کند. دو کشور تاکنون ادعا کرده اند که واکسن در اشل 

حیوانی جواب داده، اما هنوز قطعی نیست.« 

الزاماتفاصلهگذاریاجتماعیدردانشگاههااعلامشد

معاونت بهداشتی وزارت بهداشت راهنمای گام دوم مبارزه با کووید-19 )کروناویروس( فاصله گذاری 

اجتماعی و الزامات سلامت محیط و کار در دانشگاه ها و مراکز آموزشی و تحقیقاتی را منتشر کرد. براساس 

این راهنما لازم است کلیه افراد شامل اساتید، دانشجویان و پرسنل در سامانه خود اظهاری وزارت بهداشت 

به نشانی salamat.gov.irثبت نام کنند و درصورتی که علائم بیماری را نداشتند، فرم مربوط را پرینت کرده 

و پس از امضا فرم را به مدیر آموزش یا مسئول دانشکده مربوط تحویل دهند. 

همچنین انجام کلیه فعالیت های ورزشی و جانبی تا اطلاع ثانوی در دانشگاه ممنوع و استفاده از سیستم 

تهویه یا باز گذاشتن پنجره ها ضروری است. ضروری است فاصله بین میز و صندلی های کلاس های درس 

یک تا دو متر )حداقل یک متر( باشد. 

کلیه کلاس های فوق برنامه باید تعلیق شوند. ضروری است حداکثر زمان حضور در هرکلاس درس به 

یک ساعت کاهش یابد و کلیه جلسات غیرضروری حذف یا به صورت آنلاین برگزار شوند. سایر جلسات 

نظیر جلسات دفاع از پایان نامه نیز آنلاین یا با حضور حداقل افراد و با رعایت کامل پروتکل ها و مسائل 

بهداشتی برگزار شوند.

@دانشگاه f a r h i k h t e g a n d a i l y

زهرا رمضانی
روزنامه نگار


